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SIIN ON VIITE LOO PEALKIRI, VÕIKS OLLA
ÜLAPEALKIRJA SÕNA ESIMESE SÕNA FONT

NÕUKOGU LASI ANDRES KRAASI
KAEVANDUSMUUSEUMI JUHI KOHALT LAHTI/LK 3

UUDISED

NORDECO
TAHAB TAGANEDA
NARVA KORTERELAMU
EHITAMISE
KOHUSTUSEST

Narva linnavalitsus sai ASi
Nordecon peakontorist kirja,
millest selgub, et selle edu-
ka ehituskontserni juhid ei
näe mõtet investeerida piiri-
linna uute elamute rajamis-
se. Kohalik kinnisvaraeks-
pert mõistab nende kõhklu-
si. LK 4

LÜGANUSE TÕMBAB
TÖÖTAJAID KOOMALE

Lüganuse vald koondab
uuest aastast töölt 15 se-
nist ametnikku, kuid kuulu-
tab uute ametikohtade täit-
miseks välja kaheksa kon-
kurssi, kus võivad kandidee-
rida ka need, kes esialgu
töölt lahkuvad. LK 5

ARHITEKTUUR: Vald nõudis konkurssi, arendaja polnud nõus

Lidl taganes vanast kultuurimajast
Saksa odavpoekett Lidl~

jättis pooleli plaani ra-
jada oma kauplus Jõh-
vi südalinna kunagise kul-
tuurimaja kohale, viida-
tes sellele, et omavalitsu-
se seatud tingimused ei
ole talle vastuvõetavad.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Tänavu sügisel pöördus Saksa
säästupoodide ketti Lidl Eestis
esindava MMS Property Solu-
tions palgatud advokaadibüroo
vallavalitsusepoole sooviga al-
gatada detailplaneering, mis
näeks ette stalinistlikus stiilis
endise kultuuri- ja kohtumaja
lammutamist ning selle asen-
damist odavketiLidl tüüphoo-
nega.

Vald nõudis
finantseerimislepingut

Vald teatas arendajale, et
tegemist on miljööväärtusli-
ku alaga, kus nimetatud hoo-
ne säilitamine on ette nähtud
üldplaneeringuga. Kui aga
arendaja soovib seal ehitada
või rekonstrueerimistöid te-
ha, tuleb läbi viia arhitektuu-
rikonkurss. Vallavalitsus an-
dis mõista, et nii planeeringu
muutmise kui ka arhitektuu-
rikonkursi läbiviimisega seo-
tud kulud peab sel juhulkand-
ma arendaja ning selleks tu-
leb vallaga sõlmidafinantsee-
rimisleping.

Oktoobris toimunud voliko-
gu istungil ütles vallaarhitekt
Andres Toome, et valdpole hu-
vitatud praeguse hoone ase-
mele ilmetu plekk-karbi raja-
misest, nagu see esialgsest es-

kiisist nähtub, vaidpigem aja-
loolise hoone säilitamisestkas
või osaliselt.

Protsessi sekkus ka muin-
suskaitseamet, kes seisis reso-
luutselt vastu hoone lammuta-
misele. "Kahekorruseline sam-
mastega kivihoone, mille vä-
lisilmet on dekoreeritud neo-
klassitsistliku stukkdekoori-
ga, on linna väärikamaid neo-
klassitsistlikke hooneid. Säili-
nud on algne maht ja viimist-
lus. Hoone seisukord on hea.
Seni ei ole hoonet mälestiseks
tunnistatud, kuna valla üldpla-
neeringuga väärtuslikuks hoo-
neks tunnistaminepeaks selle
kehandit piisaval määral kaits-
ma. On kahetsusväärne, et üld-
planeeringus paika pandud põ-
himõtetest ja väärtustest hoo-
limata kavandatakse hoone
lammutamist," kirjutas muin-
suskaitseameti peadirektor
Siim Raie vallavalitsusele.

Raie andis teada, et muin-
suskaitseamet ei pea õigeks
Jõhvi endise kultuurimaja
lammutamist. "Soovitame tõ-
siselt kaaluda erisuguseid või-
malusi väärtusliku hoone säili-
tamiseks. Vajaduse korral võib
muinsuskaitseamet rakendada
hoone ajutise kaitse alla võt-
mist ja kaaluda mälestiseks
tunnistamist," teatas ta.

Arendaja loobus
Lidli plaan oli ehitadakaup-

lus kahele krundile, mis asu-
vad Narva mnt 11 ja Narva
mnt 11a ning kuuluvad era-
omandusse. Hoone ise asub
krundil, mis kuulub ettevõtja
Oleg Šilovi firmale. Mees ise
on keeldunud rääkimast oma
plaanidest seoses talle kuulu-
va endise kohtumajaga.

Novembri lõpus tuli aga
vallavalitsussekiri, kus aren-
daja esindaja teatas, et loo-
bub kaupluse rajamise plaa-
nist ja palub detailplaneerin-
gu algatamise menetluse lõ-
petamist.

Arendajat esindav vandead-
vokaat Veikko Toomere põh-
jendas, et kuigi muinsuskait-
seamet soovitab tõsiseltkaalu-
da erisuguseid võimalusi Jõh-
vi linna Narva mnt 11 asuva
hoone säilitamiseks, ei ole Jõh-
vi vallavalitsus siiani avalda-
nud enda seisukohta muinsus-
kaitseameti kirjas esitatud et-
tepanekute kohta. See omakor-
da muudab tema sõnul võima-
liku detailplaneeringuga saa-
vutatava tulemuse äärmiselt
ebaselgeks.

"Ebaselgust detailplanee-

ringuga saavutatava võima-
liku ehitusõiguse osas lisab
Jõhvi vallavalitsuse ettepa-
nek korraldada Narva mnt 11
ja 11a asuva kinnistu arenda-
miseks arhitektuurikonkurss,
mis vastaks Eesti arhitektide
liidu vastavale juhendile.

Mõistetav on omavalitsuse
huvi saavutada parimat ruu-
milist lahendust olukorras, kus
ruumi on kujundanud mingi
hoone aastaid. Leiame samas,
et omavalitsus peab ka tagama
erisuguste huvide tasakaalus-
tamise," teatas Toomere ning
lisas, et kinnisvara arendami-
se peamiseks piiranguks nime-
tatudkohas on nüüdisaegsete-
le äripindadele sobimatudhoo-
ned.

NARVAS JÕUTI
KOKKULEPPELE

Lidlil tekkis kaupluse rajami-
sel vaidlus ka Narva linna-
võimudega, kui tänavu keva-
del nõudis linnavalitsus OÜ-
le MMS Property Solutions
projekteerimistingimusi väl-
jastades muu hulgas arhi-
tektuurikonkursi läbiviimist,
et kesklinna plaanitavast
ehitisest ei saaks ilmetu
tüüplahendus. Linnavalitsus-
se saadetud vaides kinnitas
arendaja, et arhitektuurikon-
kursi korraldamise nõue on
õigustühine. Algasid läbirää-
kimised, mille käigus jõuti
kokkuleppele, ning praegu-
seks on arhitektuurikonkurss
juba läbi viidud ja võitja sel-
gunud.

1950. aastal ehitatud neoklassitsistlikus stiilis endine kultuurimaja hoone seisab juba aastaid
kasutult, kuid selle lammutamise vastu on muu hulgas ka muinsuskaitseamet. PEETER LILLEVÄLI
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Loosimises osalevad tellijad, kel on
vähemalt 30. juunini 2018 kehtiv

ajalehe Põhjarannik / Severnoje Poberežje
tellimus või kehtiv e-arve püsimakse leping.

Tellimiskampaania tingimused on kirjas veebis pohjarannik.ee.

Tellimine:
Põhjaranniku Jõhvi toimetuses Rakvere 8

(tööpäeviti kella 9-17),
* veebis www.tellimine.ee,

* postkontorites

Põhjarannik - kõige idavirumaisem kingitus nii endale, lähedastele kui sõpradele!



Arvamus
Pill läks lõhki
Sügisel enne valimisi tekitas Jõhvis emotsioone
Saksa päritolu suurinvestori plaan ehitada kesk-
linnas praegu tühjalt seisva kunagise kultuuri-
maja asemele kaubanduskeskus. Asi jõudis ise-
gi volikoguni, mille eelmist koosseisu vallava-
litsus rahustas: enne peab arendaja korraldama
arhitektuurivõistluse, tuleb muuta detailplanee-
ringut ning kõige tipuks peab arendaja selle kin-
ni maksma.

Aga ilmselt oli viimaseks hirmutajaks siiski
muinsuskaitseamet, kes ähvardas, et kui era-
omandisse kuuluv hoone ikkagi maha lammutada
kavatsetakse, võib amet selle kaitse alla võtta.

See ilmselt saigi investorile viimaseks piisaks
koos sellega, et vallavalitsus ei võtnud selget sei-
sukohta muinsuskaitseameti arvamuse asjus. In-
vestoril on sellistes oludes lihtsam taanduda ja
otsida mujal kohti, kuhu oma raha paigutada.

Nagu me aru saame, oli Jõhvi vallavalitsuse
seisukoht pigem see, et säilitada vana hoone kas
või osaliselt iga hinnaga. Nüüd on tulemus käes
ning mingi aja jooksul see kindlasti säilib. Kuid
kas talle ka otstarve leitakse, on iseküsimus. Va-
nade kasutute (ehkki võib-olla välimuselt uhke-
te) majade säilimine tehakse sageli poliitiliseks.
Meenutagem kas või Jõhvi vana raudteejaama-
hoonet, mis samuti tühjalt seisab. Seda, nagu ka
vana kultuurimaja, kasutati ära valimiskampaa-
nias stiilis: tuleb säilitada, päästa, taastada jne.
Paraku sellega kõik piirdub. Jõhvi võimud võik-
sid mõelda, kuidas saaks korda need miljööväär-
tuslikuks kuulutatud majad, mis linnas veelkasu-
tuses on. Ja tõsiselt mõtlema, kellele neid "väär-
tuslikke" tondilosse tarvis on.

ÜKS KÜSIMUS
MIKS TE LINNAJUHTIDE 33PROTSENDILIST PALGATÕUSU
OMA VALIMISPROGAMMI EI PANNUD?

Üks esimesi asju, mida peamiselt Keskerakonna saadi-
kutest koosnev volikogu uus koosseis tegi, oli linnapea ja
volikogu esimehe ametipalga tõstmine, kuigi nende vali-
miskampaania aegsetes lubadustes sellist kavatsust ise-
gi ei mainitud.

Keskerakonna Kohtla-Järve piirkonna
aseesimees javolikogu revisjonikomisjoni
esimees Svetlana Vladimirova

Kas me pidime seda panema? Me pani-
me sinnakirja, mida tahtsime. Selle küsimu-
se puhul [linnajuhtide palgad] me ei mõel-
nud programmi koostamise ajal, et see on
tähtis.

Küll aga on õige, et praeguste linnapea ja volikogu esi-
mehe palga suuruse oleks võinud määrata volikogu eel-
mine koosseis. Ma arvan, et enne järgmisi valimisi võik-
sime me vaadata, kas on vaja nende palgamäära tõsta või
vähendada. Kui on, siis tuleb see otsus teha. Ma ei oska
öelda, miks sedaKohtla-Järve volikogu eelmine koosseis
ei teinud, mind ei olnud seal.

Alkohol tuleb laste
vaateväljast eemale jätta

Hardi Volmer RIIGIKOGU LIIGE,
SOTSIAALDEMOKRAATLIK ERAKOND

Mul oli üks hea tut-
tav, andekas aja-
loolane, kellele
kuulub legendaar-

ne ütlemine: "Juua tulebnii, et
see ei hakkaks joomist takis-
tama." Paraku ei suutnud ta
ise selle oma geniaalse tarku-
se järgi käia ja lahkus meie
hulgast just joomise läbi.

Ja mitte meeleheitest või
vabast tahtest, vaid seepä-
rast, et ta ei saanudki teisiti,
olles üks neist paljudest, kes
liigituvad nn füsioloogilisteks
sõltlasteks. Viinakatk ja Kat-
ku Villu − see on see eestlase
lahutamatu eetos.

Mõne aasta eest valmis
maailma terviseorganisat-
sioonil uuring, millest leiab
hinnangu, et Eesti meeste
hulgas võib sõltlasi olla lausa
oma 11%, seega iga üheksas
Eesti mees. See ei ole osa ai-
nult eestlaste endeemilistest
tõbedest, vaid üks soome-ugri
genotüübi eripäradest, nagu
me teame. Hea on targutada,
et üks mees võtab viina, aga
teise mehe võtab viin.

Eestis on alkoholi kättesaa-
davus ülihea. Konjunktuuri-
instituudiandmetel jõuab üle
85% inimestest lähima alko-
holipoeni vähem kui 10 minu-
tiga. See torkab hästi silma
paraku ka lapsele või ahvat-
lustega võitlevale sõltlasele.
Mõningad mu sõbrad ja tut-
tavad, kes on teadlikult välti-
nud alkosuitsiidi täieliku loo-
bumise läbi, väidavad, et toi-
dupoes pudeliridade vahe-
le sunnituna pannakse nende
meelekindlus proovile, ning
mul ei ole põhjust nende sii-
ruses kahelda.

Teine põhjus meelemürke
inimese nägemisväljast ee-
mal hoida seondub meie las-
tega. Viinalembeseskeskkon-
nas kasvanud lapsel on hiljem
elus oluliselt raskem tervis-
likke valikuid teha.

Alkoholi hinnakujundami-
sel ongi määrav komponent
aktsiis, kõik muu on margi-
naalne. Sellega on mängitud
alati ja igas ühiskonnas − va-
hel edukalt, vahel mitte. Isegi
nõukogude plaanimajandus ei
saanud selle hoovata läbi.

Keegi väike Hardi kirju-
tas 40 aastat tagasi: "Viinad
on läinud kalliks, oi kui kal-
liks vein. Juuksed kisub hal-
liks kestev õllelein." Ja ma
epateerin siiani seda laulu esi-
tades oma justkuiprohvetlik-
kusega ning see on puhas de-
magoogiline vale.

Sama ettekuulutuslik võiks
olla fraas, et hommikul tõu-
seb päike. See laul räägib te-
gelikult hoopis Lätis toodetud
odekolonnist nimega Kasevesi
ehk Berzu Udens, millestkõik
toona teadsid, et see toode ei
leidnud laiades hulkades siht-
otstarbelist kasutamist. Seda
enamasti lihtsalt joodi.

Ka ei saa praeguses Eestis
nimetada ühtki valitsust, kes
ei oleks tasahilju alkoholiakt-
siisi tõstnud. Viimatine tegi
seda teadupärast nii ebapro-
portsionaalselt, et selle pabe-
ri tagant justkuipaistaksid õl-

letootjate kõrvad. 2002. aas-
tal jõustus alkoholiseaduse
muudatus, mille kohaselt lõ-
petati alkoholimüük kioskites.
2008. aastal jõustus alkoholi-
seaduse muudatus, mis keh-
testas alkoholimüügi öise pii-
rangu. Riik keelustas alkoholi
jaemüügi kogu riigis kella 10-
10. Ajaks, mil riik öise alkoho-
limüügi keelustas, olid selle
otsuse kehtestanud juba pal-
jud omavalitsused.

Öise alkoholimüügi
keelu kehtestamine
mõjutas otseselt õi-
gusrikkumisi ja liik-

luskultuuri, nagu me teame.
Võib väita, et tegemist on ol-
nud võitudega. Aga pärast se-
da ei ole toimunud olulisi
muudatusi riigi alkoholipolii-
tikas.

Tegelikult on ju küsimus
nagu ikka vajaduses suuna-
ta inimkäitumist. See on tõe-
line väljakutse, sest on teada,
et püüd mõjutada inimeste os-
tukäitumist, inimeste ostukäi-
tumise kaudu nende tarbimis-
harjumusi, on tõeline must-
kunst, mille tulemusi annab
oodata. Ent ometi on see või-
malik.

Oleks hea, kui seda saaks
teha hästi delikaatselt, mär-
kamatult, aga ei saa. Küsimus
ei ole ju mitte miks, vaid ikka-
gi kuidas. Nagu ikka, on tegu
üksiti tasakaalupunkti otsimi-
sega ja see on see kiik, mis pa-
raku iial ei seisku. Äärmusli-
kud sekkumised on olnud ka-
tastroofiliste tagajärgedega,
nagu me ajaloost teame. Maa-
ilma toimimineon ülikeeruli-
ne jaalati jääbküsimus, kuhu
maani me tema lihtsustamise-
ga võime minna.

Püha sõda viinakuradiga
on käinud aegade algusest
saadik. Juba esimestes maa-
keelsetes lehtedes sõideldak-
se lokkavat joomarlust ja sel-
lega kaasnevat moraalset lo-
gedust. Esimesed ametlikud
karskusseltsid Eestis loodi
oma 130aastat tagasi, aga sel-

leks ajaks oli mõisates tsaari
ukaasiga juba üle 100 aasta
impeeriumi tarbeks viina põ-
letatud. See oli kõva bisnis ja
riigi monopol.

On leidnud tõestamist,
et alkoholi müügi-
kohtadele väikeste li-
sareeglite panemise-

ga saame oluliselt piirata
spontaanostude tegemist ning
säästakiusatusest lapsi ja sõl-
tuvusega võitlevaid inimesi.
On selge, et minusuguse vana
pässi tarbimisharjumusi min-
gite ilupiltide, väänlevate tü-
tarlaste või kaubapaigutuse-
ga ei muuda, küll on see või-
malik veel kujuneva isiksuse
puhul. Kui me tahame midagi
muuta, siis seda saab teha just
läbi järgmise põlvkonna. Kõik
uuringud näitavad, et kiusa-
tus pahede osas on põlvkonda-
deülene. Vahe on kättesaada-
vuses.

Siit banaalne järeldus: et
vähendada alkoholikahjusid,
tuleb vähendada kogu tarbi-
mist. Viimast piirab kompleks
kolmest meetmest: hind, rek-
laam, müügitingimused. Va-
bandust, et ma seda tüütut tõ-
de teile siin veel kord meelde
tuletan. Aga need meetmed
töötavadalati koosluses, üksi-
kuna on nad ebatõhusad.

"Jaan jõi enda surnuks. Kee-
gi pidi ju jooma, keegi pidi ju
raha ka riigikassasse tooma."
Nõnda kirjutas armastatud
poeet 1970. aastate lõpus. Lõpp-
kokkuvõtteks peaks olema sel-
ge nii kaaskodanikule, alkotoot-
jalekui ka poodnikule, et Jaani
ennastsalgav surm polnud siis
ja ei ole ka praegu kellegi hu-
vides. Juuakse ju ikka, kas siis
masendavast murest või rän-
gast rõõmust, aga meie jooma-
kultuur on väga mitmete muu-
tujate mõjul teisem kui mujal
Euroopas üldiselt.

On selge, et minusuguse vana pässi tarbimisharjumusi mingite
ilupiltide, väänlevate tütarlaste või kaubapaigutusega ei muuda,
küll on see võimalik veel kujuneva isiksuse puhul.

Sõnavõtt riigikogus 20. det-
sembril, mil võeti vastu al-
koholipoliitikat karmistavad
seaduseparandused.

PÄEVA LAUSE
"Meie linnas pole aas-
taid mingit arengut
näha, ainult Potjomki-
ni küla on tehtud Kes-
kalleele."
Põline kohtlajärvelane Niko-
lai Malm, pahandades linna-
juhtide suure palgatõusu
üle.
(Põhjarannik, 21. detsember)

LEHED EILE
ÄRIPÄEV kirjutab, et jär-

jest kasvava palgasurve tin-
gimustes on tööjõumaksude
langetamine ettevõtetepääs-
terõngas.

Eesti majandus kasvab
mühinal ning keskpanga
prognoosi kohaselt jätkub
kasv ka lähiaastatel. Koos
majandusega kasvab ka pal-
gasurve tööandjatele. Kuigi
viimasekahe aasta 7protsen-
dilist kasvutempot lähiaas-
tail Eesti Panga hinnangul
oodata ei ole, küündib pal-
gakasv siiski 5-6 protsendi
tasemele.

Äripäeva hinnangul oleks
kasvava tööjõupuuduse val-
guses põhjust üle vaadata
Eesti kõrged tööjõumaksud,
et leevendada töötajate pal-
gasurvet ning tõsta ettevõte-
te konkurentsivõimet.

Kuigi tuleval aastal lee-
vendab tulumaksureform pi-
sut palgasurvet madalapal-
galistel töökohtadel, hakkab
Eesti Panga hinnangul üle-
järgmisel aastal palgakon-
kurents taas suurenema.
Ning eriti keeruliseks muu-
tub just madalapalgaliste
töökohtade täitmine. Juba
praegu on tööandjad hädas
uute töötajate leidmisega.

ÕHTULEHT nendib, et
ajal, kui saab järjest selge-
maks, et Venemaa sõjaväe-
õppuste "Zapad" tegelik ees-
märk oli harjutada Balti rii-
kide kiiret hõivamist, osta-
vad nii riigi-, Tallinna kui ka
eraettevõtted eetriaega meil
nähtavalt Venemaa teleka-
nalilt PBK. Ostude ametlik
eesmärk on küll siinse vene-
keelse elanikkonna teavita-
mine, kuid lõpptulemus ole-
neb kulinaaria rusikareegli
järgi soustist, millega teavi-
tustööd serveerida.

Toda Läti sissekirjutuse-
ga Venemaa telekanalit po-
le liigses Eesti asja ajami-
ses mõtet kahtlustada, nagu
on ilmnenud eetrimaterjali-
de sisuanalüüsist. Olukorra
skisofreenilisus väljendub-
ki selles, et Venemaa sõjalis-
te harjutuste kõrval operee-
rib too avalikku arvamust ja
meelsustkujundav telekanal
vähemalt osaliselt meie ra-
hakoti peal. Mida siis teha,
et Eesti ei peaks oma raha
eest ülal Venemaapropagan-
dakanalit?

Vastus on lihtne− tuleb lõ-
petada neileriigi raha maks-
mine, ükskõik mis nime all
ja ettekäändel seda tehtud
on: Tallinna linnateabe edas-
tamine, päästeameti tuleo-
hutuskampaaniad või isegi
EV100 juubelist teavitami-
ne. Eraettevõtjate käitumine
jääb nende äriliste ja eetilis-
te valikutepärusmaaks.
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"Meie hinnangul ei võimal-
da Narva mnt 11 asuval kin-
nistulpaiknev endinekultuu-
rimaja mahuliste mõõtmete
ja ruumilise asendi tõttu säi-
litamist (sh ka osalist). Kind-
lasti ei saa meie hinnangul ol-
la Narva mnt 11 asuv kinnis-
tu arendamise eesmärk kin-
nistul paikneva hoone põlis-
tamine linnaruumi," seisab
arendaja esindaja vastuses.
Samuti ei pea arendaja ko-
haseks arhitektuurikonkursi

korraldamist vallavalitsuse
soovitud mahus, kuna nime-
tatud juhul muutuks see "fas-
saadilahenduse leidmiseks".
Küsimused volikogus

Firma teatas, et ebaselge-
tes oludes ei ole võimalik in-
vesteerimisotsust teha, sest
eriti välisinvesteeringute pu-
hul ei investeerita ainult ra-
ha, vaid ka aega. "Viimane on
tihti määravam ning inves-
torile on olulised otsustaja-
te selged seisukohad ja prot-
sessi kiire läbimine," seisab

kirjas, kus teatatakse, et sää-
rases olukorras on OÜ MMS
Property Solutions sunnitud
otsima arendustegevuseks
teisi asukohti. Nimetatud fir-
ma on siiani keeldunud aja-
kirjandusele kommenteeri-
mast oma Saksa investoriga
seotud arendustegevusi.

Ent Lidli juhtum on Jõh-
vi volikogus tekitanud küsi-
musi, kas vallavalitsus on ik-
ka tingimusi seades lähtu-
nud valla huvidest. Volikogu
majandus- ja eelarvekomis-
joni esimees Meelis Tint kü-

sis, kas on see normaalne, et
arendaja teeb kuu aja jooksul
pärast detailplaneeringu al-
gatamise avalduse esitamist
otsuse planeeringu läbiviimi-
sest loobuda.

"Tutvusin arendaja ja val-
la planeerimisspetsialisti sel-
leteemalise kirjavahetuse-
ga. Vallavalitsus on ennekõi-
ke keskendunud takistava-
te tegurite loetlemisele. La-
hendusvariante polegi püü-
tud leida. Selline suhtumine
on otsene pidur Jõhvi aren-
gule," sõnas ta.

Uudised
EESTI
EESTI TÜHISTAS
IDA-VIRUMAAL LOENGUID
PIDANUD VENE TEADLASE
VIISA
Eesti tühistas Ida-Virumaal
loenguid andmas käinud Ve-
ne kunstiteadlase viisa, ku-
na selle väljaandmise alus
osutus valeks.

Eesti piirivalve võttis Pe-
terburi Ermitaaži muuseumi
teadusliku kaastöötaja
Mihhail Mešalkini 2. det-
sembril Narvas maha Tal-
linna-Peterburi bussilt ning
pärast vestlust löödi tema
passi tempel, millega tema
viisa tühistati, teatas uu-
disteagentuur Interfax viite-
ga ajalehele Narvskaja
Gazeta.

"Minult küsiti, mida ma
Eestis tegin. Vastasin, et pi-
dasin loenguid. Selle peale
öeldi, et järelikult töötasite,
mida te ei oleks tohtinud te-
ha," rääkis Mešalkin lehele.
Tema sõnul toimus protse-
duur viisakalt, kuid kogu juh-
tum on ikkagi "äärmiselt sa-
lapärane".

Välisministeeriumi pressi-
esindaja Sandra Kamilova
ütles Narvskaja Gazetale, et
ministeerium soovitab kõigil
Eesti viisa taotlejatel põhjali-
kult konsulaarametnikele
oma reisi eesmärkidest ja
tegevustest teada anda, et
viisaametnik saaks selgita-
da, millist tüüpi viisat taotle-
da.

"On tähtis, et viisataotle-
mise põhjendus langeks
kokku reisi eesmärgiga.
Näiteks kui inimene saabub
mitte ainult turistina, vaid
ka tööeesmärkidel, siis ta-
sub see viisataotlusesse kir-
ja panna. Vastasel juhul on
politsei- ja piirivalveametil
õigus viisa tühistada," ütles
Kamilova.

Mešalkin on viimase kahe
aasta jooksul käinud Eestis
viis korda. Tema loengud ve-
ne kultuurist on Narvas ja
Kohtla-Järvel toonud alati
täissaalid ning need on päl-
vinud ka kohaliku venekeel-
se meedia tähelepanu, mär-
gib Interfax. (BNS)

2016. aasta maikuus
pidas Mihhail Mešalkin
Kohtla-Järve põlevkivimuuseumivalges saalisloenguPeeter Esimesest. PEETERLILLEVÄLI

KONFLIKT: Toila vallavalitsus kutsub peagi tagasi ka nõukogu liikmed

Nõukogu lasi Andres Kraasi
kaevandusmuuseumi juhi
kohalt lahti

Sihtasutuse Eesti Kaevandusmuuseum nõuko-~

gu vabastas ametist tegevjuht Andres Kraasi, kel-
lega praeguse nõukogu koosseisul on tüli käärinud
juba üle poole aasta. Samas kavatseb Toila valla-
valitsus peagi välja vahetada ka nõukogu liikmed.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Nõukogu esimees Siim Ka-
dak sõnas, et Kraas vallanda-
ti, kuna endise Kohtla-Nõm-
me vallavalitsuse tellitud
kaevandusmuuseumi tege-
vust uurinud auditis välja
toodudrikkumised olid piisa-
valtkaalukad. "Juhatusel pol-
nud tahtmist olukordaparan-
dada ega tunnistada oma ek-
simusi. Selle asemel rünnati
kogu aeg hoopis nõukogu ja
väideti, et selle liikmed pole
pädevad," märkis ta.

Kraas kavatseb vallanda-
mise vaidlustada

Kadak tõdes, et muuseumi
majanduslik seis on keeruli-
ne. "Täielikku pilti meil veel
ees ei ole. Alles kolmapäeval
saime ligipääsu muuseumis
toimuvale, nüüd hakkab ana-
lüüs pihta," kinnitas ta.

Andres Kraas sõnas, et
kavatseb enda vallandamise
vaidlustada nii tööinspekt-
sioonis kui ilmselt ka kohtus.
"See viidi läbi niivõrdkäpard-
likult. Mu vallandamise põh-
jused on ilmselgelt otsitud,
sest sellessamas nimetatud
auditis ju suuri rikkumisi ei
ilmnenud," leidis ta, märki-
des, et ei hoia kohast kinni,
kuid ei kavatse leppida sel-
lega, kuidas temaga on käi-
tutud.

Kraasi meelest seisneb te-
ma vabastamise peamine te-
gelik põhjus tema poolt polit-
seile tehtud avalduses, milles
kahtlustatakse, et kolm-neli
aastat tagasi toimunud endi-
se rikastusvabriku renovee-
rimisel tasuti vähemalt 183
000 euro ulatuses arveid te-
gelikult tegemata tööde eest.
Kui see peaks kinnitust leid-

ma, on Kraasi sõnul tõenäo-
line, et EAS nõuab selleraha
tagasi praeguselt Toila val-
lalt, kelle koosseisu sihtasu-
tuse asutaja endine Kohtla-
Nõmme vald haldusreformi
käigus läks.

Viru ringkonnaprokura-
tuur teatas eile, et uurimine
on jätkuvaltkohtueelses me-
netluses, ja mingeid asjaolu-
sid ei avanud.
Vald vahetab ka
nõukogu liikmed välja

Toila vallavanem Eve
East ütles, et vallavalitsus
toetas Kraasi ametist tagan-
damist ja kavatseb lähemal
ajal kutsuda tagasi ka kõik
kolm praegust nõukogu lii-
get: Siim Kadaku, Toomas
Halliksaare ja Olesja Oja-
mäe. "Me oleme proovinud
otsida tegevjuhi ja nõuko-
gu liikmete vahelisele konf-
liktile lahendust, kuid jõud-
nud arusaamisele, et see po-
le enam võimalik. Et taas-
tada muuseumis normaalne
õhkkond, tuleb jätkata puh-
talt lehelt," sõnas East.

Ta ütles, et kedagi prae-
gustest nõukogu liikmetest

vallavalitsus uue nõukogu
koosseisu ei määra. "Otsime
praegu muuseumi jaoks olu-
listest valdkondadest sobi-
vaid inimesi, kes oleksid nõus
nõukogu liikmeks saama. Mõ-
nedega oleme juba rääkinud,
aga kuni kindlaid kokkulep-
peid veel pole, ma nimesid ei
nimeta," ütles ta.

Muuseumi juhikohusetäit-
jaks määras nõukogu prae-
gu senise peavarahoidja Olav
Kruusi. Eve Easti sõnul ta-
hab vallavalitsus uue nõuko-
gu võimalikult kiiresti ame-
tisse määrata, et nemad oma-
korda korraldaksid konkur-
si muuseumi tegevjuhi leid-
miseks.

Kaevandusmuuseumi nõu-
kogus oli sisuline kaksikvõim
juuni lõpust saati, kui tollane
Kohtla-Nõmme vallavalitsus
kutsus volikogu antud suuni-
se järgi nõukogust tagasi sel-

le esimehe, Tallinna tehnika-
ülikooli geoloogiainstituudi
vanemteaduri Veiko Karu ja
ettevõtja Andres Saame.

Nemad vaidlustasid enda
tagasikutsumise Viru maa-
kohtus ja saavutasid hagi ta-
gamiseks kuni sisulise otsu-
se tegemiseni vallavalitsuse
korralduse täitmise peatami-
se. Septembris peatas maako-
hus ka nõukogu 31. augusti
otsused, millega muu hulgas
valiti nõukogu esimeheks tol-
leaegne Kohtla-Nõmme valla-
valitsuse liige Siim Kadak.

See võimaldas 12. sep-
tembril taas nõukogu kokku
kutsuda Veiko Karul. Ent hil-
jem jõudis kohus järelduse-
le, et Karu ja Saame tagasi-
kutsumine nõukogust ei ol-
nud seadusega vastuolus, ja
tänavu detsembris sai niini-
metatudKadaku nõukogu jäl-
lekokku tulla.

SIIM KADAK
Juhatusel polnud tahtmist
olukorda parandada ega
tunnistada oma eksimusi.

Andres Kraas jõudis kaevandusmuuseumi juhtida ligemale
kaks ja pool aastat, suhted nõukogu ja Kohtla-Nõmme vallavalitsusevahelläksid eritipingeliseks alates tänavusest juunist.PEETERLILLEVÄLI

Teisel
jõulupühal
toimuvad
kuusejooks,
-kõnd ja
-rattasõit
Teisel jõulupühal, 26. det-
sembril korraldatakse Jõhvis
omapärane rahvaspordiüri-
tus, mille käigus on kavas
heita pilk peale lähikonna
suurematele jõulukuuskede-
le ja ühtlasi vabaneda peo-
laudades kogunenud kalori-
test.

Üritus
kannab
nime "Ve-
rivorsti ja
praekap-
sa lõhnad
dressi-
delt ma-
ha!" ning
selle pea-
korralda-
ja on Hardi Raiend (pildil),
kes on väiksema sõpruskon-
naga ratta seljas ümbruskon-
na jõulukuused üle vaadanud
jubaka mitme eelneva aasta
26. detsembril.

"Sel aastal olen sellest na-
tuke rohkem teada andnud
ja huvilisi on olnud rohkem.
See, kui palju osalejaid tege-
likult tuleb, selgub alles 26.
detsembril. Väga palju ole-
neb ka, milline ilm sel päeval
juhtub olema," sõnas ta.

Üritusest huvitatud ko-
gunevad 26. detsembril kel-
la 12ks Jõhvi kontserdimaja
juurde ja lähevad rajale kor-
raga kolmes grupis: ratturid,
jooksjad jakõndijad.

Jalgratturid teevad Har-
di Raiendi juhtimisel ringi
Kohtla-Nõmmele ja tagasi.
Jooksjate gruppi vedav Lau-
ra Kuusemets teeb ligikau-
du 26kilomeetrise ringi Koht-
la-Järve vanalinnaViru Kee-
mia Grupi kuuse juurde ja ta-
gasi. Kõndijate rühma juhib
kas Aime Luuk või Rita Le-
pik. Neid ootab ees ligikau-
du 6kilomeetrine matk, mis
viib Jõhvist Ahtmesse sealse
spordihalli juures oleva kuu-
seni.

Raiend nimetab kõigi kol-
me grupi liikumistempot "jõu-
lujärgseks". "See ei ole võist-
lus, kus tuleb teistest kiirem
olla. Liigutakse rühmas kõi-
gile sobiva kiirusega, keda-
gi maha ei jäeta," kinnitas ta,
lisades, et praeguste plaani-
de järgi peaks iga rühma ra-
ja äärde jääma vähemalt ne-
li suurt tuledes jõulukuuske.
(PR)

POLITSEI

VÄGIVALD NAISTE VASTU

20. detsembril teatati, et Nar-
vas Hariduse tänaval asuvas
korteris peksis 57aastast naist
tema 44aastane elukaaslane.
Samal päeval tuli teade, et
Sillamäel Gagarini tänaval
asuvas korteris peksis 35aas-
tast naist tema 33aastane elu-
kaaslane.

Kolmapäeval sai Narvas peksa
51aastane naine, kellele Energia
tänaval asuvas korteris kallale
tungiti.
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ILM JÕHVIS
REEDE. Vahelduva pilvi-

susega ilm. Puhub nõrk muut-
liku suunaga tuul. Külma on
1-2 kraadi.



Utria dessant algab
11. jaanuaril

Järjekorras 20. Utria dessant
saadab võistlusrajale veerand-
sada võistkonda, kes veedavad
talvises metsas kaks ööd ning
peavad võistluse käigus lahen-
dama mitmeid ülesandeid.

Utria dessandi peakorral-
daja Meelis Rätsep tunnistas,
et kuna tegemist on stratee-
gilise võistlusega, ei saa enne
starti nimetada ei seda kohta,
kust dessant alguse saab, ega
ka tegevusi, mis punktides toi-
muvad. "Kindel on aga see, et
ülesanded on just sellised, na-
gu sõdurile kohane, olgu sel-
leks siis laskmine, esmaabi või
midagi muud," ütles ta.

Traditsiooniliselt saab võist-
lus alguse neljapäeva õhtul. Sel
korral siis 11. jaanuaril. Võist-
konnad finišeeruvad laupäeva
hommikul, finiš on Sinimäel ja
avatud vaatamiseks kõikidele
soovijatele. "Kuna see algatus
on tulnud just Vaivara vallast,
siis on Sinimägedel lõpetami-
ne sümboolne," tõdes Rätsep,
lisades, et see on viimane aas-
ta, kui üritus toimub veel Vai-
vara vallakorraldatuna. Järg-
misel aastal on ürituse korral-
daja ja toetaja juba Narva-Jõe-
suu linn.

Ajalooline Utria dessant
käis läbi Narva-Jõesuu, mis
vabastati punaväelastest, ning
siirdus sealt edasi Narva.

Kas võistlus läheb läbika Ut-
riast endast, ei soostunud Rät-
sep enne võistlust ütlema. Küll
minnakse randa pandud mäles-
tusmärgi juurde pärast võist-
lust, et asetada sinnapärjad.

Juba 20 aastat toimuval
võistlusel võistlejate üllatami-

ne pole korraldaja sõnulkeeru-
line. Isegi kui ideed erisugus-
teks marsruutideks ja tegevus-
teks punktides otsa saaksid, on
iga-aastane võistlus tänu talvi-
selt heitlikule ilmale alati ise-
sugune. Milline saab ilm olema
uuel võistlusel, on veel vara
ennustada. Pikad prognoosid
on 11.-13. jaanuariks ennusta-
nud nii 12kraadist pakast kui
ka 8 kraadi sooja.

Kuna ilma pole võimalikpi-
kalt ette ennustada, on Utrial
alati otsuseid tehtud vahetult
enne võistluse algust või ka
kohapeal. Ka see, kas võistlus
peetakse suuskadega või ilma,
otsustatakse alles võistlusnä-
dala alguses. Muudatusi võib
võistluses tullaka hiljem.

Praeguseks on ennast Ut-
ria dessandile registreerinud
25 võistkonda, teiste hulgas
ka soomlased, poolakad, ing-
lased ja lätlased. Kaitseliidu
Alutaguse malev läheb välja
ühe võistkonnaga.

Järgmisel aastal möödub
ajaloolisest Utria dessandist
100 aastat. (PR)

Meelis Rätsepa sõnul ei luba
reeglid nimetada enne dessandialgust täpsetkohta,
kust võistlus algusesaab.

MATTI KÄMÄRÄ

EHITUS: Ammu lubatud korterelamuid Narva kesklinna esialgu ei tule

Nordecon tahab taganeda
Narva korterelamu
ehitamise kohustusest

Narva linnavalitsus sai~

ASi Nordecon peakon-
torist kirja, millest sel-
gub, et selle eduka ehi-
tuskontserni juhid ei
näe mõtet investeeri-
da piirilinna uute elamu-
te rajamisse. Kohalik kin-
nisvaraekspert mõis-
tab nende kõhklusi.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Paistab, nagu tunneks ASi
Nordecon elamuarenduse osa-
konna juhataja Toomas Rell
oma läkituse pärast Narva ees
mõningast ebamugavust, kuid
äri on äri: Rell palub, et linna-
valitsus peaks nendega aru ja
koostaks siis uue pikaajalise
või − veel parem − tähtajatu
Narva elamuehitusse inves-
teerimise graafiku.

Optimism kustus
2008. aastal

ASi Nordecon ja Narva lin-
navalitsuse vaheliste suhete
objekt on linnasüdames suu-
re ristmiku lähedal Puškini
tn 27 asuv krunt, kus varem
paiknes vana spordikooli hoo-
ne. Sealsamas naabruses on
Fama kaubanduskeskus, üle
tee aga algab paari aasta pä-
rast Narva riigigümnaasiumi
ehitus ja Kesklinna põhikoo-
li sõjaeelse hoone renoveeri-
mine.

Fama kaubanduskeskuse
arendamisega tegelev OÜ Fa-
ma Invest pidas 2006. aastal
plaani ehitada linnalt soetatud
naaberkrundile laguneva va-
na spordikooli asemele paar
kuni 15korruselist korterela-
mut. Ent 2008. aastal alguse
saanud kriisi tõttu ei söanda-
nud firma niivõrd suurt inves-
teeringut uude kinnisvaras-
se tegema hakata ning müüs
maa koos juba valmis projek-
ti ja saadud ehituslubadega
Nordeconi kontsernile.

Kolme eelnimetatud sub-
jekti 2009. aastal allkirjasta-
tud kokkuleppe kohaselt läk-
sid Nordeconile üle ka inves-
teerimiskohustused: linn ja
linnaelanikud ootavad endi-
selt lubatudkõrghoonete ehi-
tust. Hiljuti linnavalitsusse
saabunud kirjast aga selgub,
et lähitulevikus Narva eluma-
jaderajama hakkamine oleks
raha tuulde loopimine.

Narva kinnisvaraturg
nõrgeneb

Toomas Rell andis teada,
et oma esmased kohustused
on nende firma kohusetund-
likult täitnud: spordikooli ra-
jatised on ammu lammutatud
ning tühjaks jäänud territoo-
rium heakorrastatud ja hool-
datud. Nüüdseks aga on möö-
das järgmise lepingupunkti
täitmise tähtaeg − 2017. aas-
ta 17. detsember; sellepunkti
alusel pidid Nordecon ja Nar-
va linnavalitsus Narva kinnis-
varaturu olukorra üheskoos
üle vaatama.

Ent ka Narva linnavalitsu-
sega arutamata on Nordeco-
nil selle kohta oma arvamus.
"Oleme vahepealsete aastate
jooksul pidevalt jälginud Nar-
va korterite turu olukorda, et
alustada hoonete rajamist,
kuid vaadates praegust Nar-
va kinnisvaraturu statistikat,
ei olekorterite ostu-müügite-
hingute aktiivsus ja hindade
tase paraku näidanud elavne-
mise märke.

Sedakinnitab ka maa-ame-
ti statistika võrdlus (06.2011-
06.2012 võrreldes 06.2016-
06.2017). Selles ajavahemi-
kus on kõrgema hinnaga te-
hingu hind langenud 1412 eu-
rolt 1031 euroni ja mediaan-
hind tõusnud 316 eurolt 405
euroni. Vaadates ka viima-
seid müügipakkumisi ja te-
hinguid, ei ole 2012. aasta sei-
suga võrreldes praegu olu-
kord Narva korterite kinnis-
varaturul paranenud," teatas
Toomas Rell.

Ta kinnitas linnale, et Nor-
decon on endiselt huvitatud
Puškini tn 27 asuva kinnistu
arendamisest, ent tahab see-
juures vabaneda tähtajalis-
test kohustustest. "Me ei oska
prognoosida aega, millaloleks
võimalus Narva kesklinnas
arendada suures mahus elu-
kondlikku kinnisvara."

Kui aga Narva peab endi-
selt vajalikuks siduda inves-
teerimiskohustuse ülevaata-
mine kindla tähtajaga, siis
pakub Nordecon sellena väl-
ja 2025. aasta lõpu.

"Omalt poolt oleme valmis
andmakinnistu Narva linnale
tasuta kasutusse, kui selleks
vajadus tekib," lubas Rell.

Vastust ei ole omavalit-
suselt veel tulnud. Nimeta-
tud krundi tasuta kasutami-

ne võib osutuda heaks varian-
diks ka juhul, kui linnavõimud
otsustavad Vana-Narva papist
maketi tarvis uue hoone ehita-
da; see küsimus on päevakor-
ras juba täna.
Lootust veel on

Detsembri alguses aval-
das teise eduka suure ehitus-
firma Rand & Tuulberg kaas-
omanikAivar Tuulberg Põhja-
rannikus arvamust, et Narva
kinnisvaraturul valitseb prae-
gu anomaalia, mida on raske
mõista.

"Narvas on ligikaudu 60
000 elanikku, ent pärast Nõu-
kogude Liidu lagunemist po-
le seal ehitatud mitte ühte-
gi korterelamut; Pärnus on
elanikke 40 000, kuid korter-
maju on seal rajatud juba ei
tea kui palju," arutles Tuul-
berg, kes plaanib sellest hoo-
limatarajada Narva etapivii-
si uue elamu, kust avaneb uh-
ke vaade piirijõele ja kahele
selle kallastel asuvale kind-
lusele.

Ent Tuulbergi sõnul on
Narvas teerajajate ja nende
kogemuste puudumise tõttu
ehituseks vajaliku kapitali
saamine küsitav. "Mitte üks-
ki pank ei tule meile siin ap-
pi," sõnas ta.

Kinnisvarabüroo Domus
Kinnisvara Narva piirkonna
juht Aleksandr Bogens mõis-
tab ehitajate kartusi ja kõhk-
lusi hästi. "Risk on seotud sel-
lega, et kasutatud elamispin-
dade väärtus väheneb küll ae-
gamööda, ent stabiilselt."

"Praegu on vanemate kor-
terite ruutmeetri keskmine
hind Narvas umbes 400 eurot,
uued korterid aga hakkavad
teadaolevalt maksma vähe-
malt 1500 eurot ruutmeeter.

Selline vahe põhjustabki kõi-
ge suurema riski," selgitas Bo-
gens. "Ning ennustada, kuidas
selline projekt müügiks läheb,
on väga raske," lisas ta.

Samas kinnitas Bogens, et
Narva kinnisvaraspetsialistid
ootavad mõnd nüüdisaegset
ja kõrgtehnoloogilist elamu-
projekti lausa pikisilmi. "See
elavdaks kohalikku turgu vä-
ga hästi. Seejuures on muidu-
gi raske kinnitada, et see pro-
jekt ka müüdud saab, nagu
see toimub Tallinnas, Tartus
või isegi Pärnus."

Klientidega suheldes saa-
dud kogemusele tuginedes
kinnitas Bogens, et mõningad
uued korterid ostetaks Nar-
vas ära ka kõrge hinnaga.

"Nõudlus uute korterite jä-
rele Narvas aeg-ajalt tekib
ning meil on kliente, kes ehi-
tusprojektide vastu huvi tun-
nevad ja neid ootavad. Mitte
nõudlus, vaid just nimelt hu-
vi uute kallite elamispindade
vastu on Narvas olemas," kin-
nitas ta.

Sellistena nägid projekteerijad 2008. aastal Narva kesklinna kavandatud uusi korterelamuid.
Ehk ongi parem, et niivõrd igava projekti elluviimiseni asi ei jõudnudki? ARHIIV

TOOMAS RELL
Me ei oska prognoosida aega,millal oleksvõimalus
Narva kesklinnas arendadasuures mahus elukondlikku
kinnisvara.
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KOONDAMINE: 15 koondatust 8 võivad leida vallas uue töö

Lüganuse tõmbab töötajaid
koomale

Lüganuse vald koon-~

dab uuest aastast
töölt 15 senist amet-
nikku, kuid kuulu-
tab uute ametikoh-
tade täitmiseks väl-
ja kaheksa konkurssi,
kus võivad kandidee-
rida ka need, kes esi-
algu töölt lahkuvad.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Lüganuse volikogu kinni-
tas vallavalitsuse uue struk-
tuuri, mida vallavanemAnd-
rea Eiche nimetab ajutiseks
või üleminekustruktuuriks.
Vald on palganud personali-
firma, kes tegeleb nii koon-
damisele minevate töötaja-
tega kui ka nende ametni-
kega, kes uues struktuuris
jätkavad, ning selle tulemu-
sena peaks sündima uus ja
lõplik struktuur.
Töötajate arv väheneb

Ehkki Kiviõli linn ja Son-
da vald töötasid enne liitu-
mist välja võimaliku uue
struktuuri, otsustas vald,
et kaasavad uue struktuu-
ri väljatöötamiseks, samu-
ti koondamisdokumentide
koostamiseks ja uute töö-
konkursside korraldami-
seks personalifirma. "See
vähendab meie koormust
ning professionaalide kaa-
samine pole kindlasti halb,"
ütles Eiche, kelle sõnul ai-
tabpersonalifirma ette val-
mistada nii lepingud kui ka
tööjuhendid. Kokku läheb
teenus vallale maksma 3500
eurot.

Personalifirma interv-
jueerib nii neid töötajaid,
kes koondamisteate saavad,
kui ka neid, kes struktuuris

alles jäävad. Kõigi kolme val-
la töötajate intervjueerimine
annab lähtekoha ka uue struk-
tuuri loomisel. Lisaks kasuta-
takse seda struktuurivarianti,
mis koostati enne ühinemis-
protsessi.

Kui uus struktuur saab val-
mis, läheb see uuesti kinnita-
miseks volikogule. Eiche en-
nustab, et uus struktuur võib
tulla suurem kui senine.

Esialgu jätkatakse nii, et
koondatakse 15 ametnikku,

kelle ametinimetusega kohta
uues struktuuris ei ole. "Me
ei soovinud teha nii, et toome
inimesed teistele töökohtade-
le üle. Nüüd saavad inimesed
kätte oma sotsiaalsed garan-
tiid koondamise näol ning kõi-
gil on võimalik osaleda kon-
kurssidel, millega otsitakse
uusi töötajaid," lisas ta.

Kaheksa uut ametit
Nendel, kes uues struktuu-

ris kohta ei saa, on viimane

tööpäev 29. detsember. Lõ-
viosakoondatutest on amet-
nikud.

Uued inimesed, kelle hul-
gas on nii hankespetsialist,
arengunõunik kui ka näiteks
sekretär-juhiabi, loodetakse
leida jaanuari jooksul.

Kui esialgu puudutab
struktuurimuutus just val-
lavalitsuse ametnikke, siis
tulevikus hakatakse kor-
rastama ilmselt ka allasu-
tuste struktuure. "Näiteks
on meil Lüganuse kultuu-
rikeskus, mis haldab kol-
me maja, ning Sonda ja Ki-
viõli rahvamaja − ka neid
struktuure tuleb tulevikus
korrastama hakata," rääkis
Eiche.

Esialgu aga keskendutak-
se just vallavalitsusele ning
allasutuste struktuuridekor-
rastamine jääb kaugemasse
tulevikku.

Kolme omavalitsuse ametnikest ei tule Lüganuse valla uude keskusesse üle 15. Küll otsitaksekaheksat uut töötajat.ARHIIV/PEETER LILLEVÄLI

ANDREA EICHE

Nüüd saavad inimesed kätte oma sotsiaalsedgarantiidkoondamise näol.

Narva peab Atkole tasuma lisasoodustusest
tekkinud hinnavahe

Tartu halduskohus ot-~

sustas, et Narva linn
peab ASile Atko Bussi-
liinid maksma kinni li-
sasõidusoodustustest
tekkinud soodus- ja
täispiletite hinna vahe.

Selles kohtuasjas tekkis
pooltel erimeelsus küsimu-
ses, kas nende vahel sõlmi-
tud avaliku bussiliiniveo
teenindamise lepingu järgi
Atkole makstav toetus ka-
tab täiendavalt kehtestatud
sõidusoodustustest tuleneva
soodus- ja täispiletite hinna
vahe või on linnal kohustus
see eraldi hüvitada.
Linna tegevus
õigusvastane

Kohus leidis, et linna te-
gevus tema poolt lisasõi-
dusoodustuste hüvitamisel
on olnud õigusvastane ning
Atko tuvastamisnõude saab
seetõttu täies ulatuses ra-
huldada.

Poolte vahel sõlmitud le-
pingus seisab, et linna poolt
vedajale makstava sihtotstar-
belise toetuse suurus sõltub
liinikilomeetri maksumuse ja
piletitulu vahest. Leping näeb
etteka seda, etkui tegelik pi-
letitulu ja muud tulud kokku
liinikilomeetri kohta osutu-
vad liinivõrgu teenindamisel
kõrgemaks või madalamaks,
siis vastavaltkas vähendatak-
se või suurendatakse maks-
tavat toetuse määra 50 prot-
sendi ulatuses tegeliku ja ar-
vestusliku piletitulu vahe ula-
tuses.

Narva linnavalitsus ja AS
Atko Bussiliinid sõlmisid le-
pingu avaliku bussiliiniveo
teenindamiseks Narva linnas
2015. aasta oktoobris.

Lisaks sellele rahuldas ko-
hus Atko Bussiliinide kaebu-
se Narva linnavalitsuse vas-
tu toetussumma vähendami-
se aktide asjus.

2016. aasta 14. novembril
saatis Narva linnavalitsuse
arhitektuuri- ja linnaplanee-
rimise amet Atkole teate le-

pingu rikkumise kohta koos
toetussumma vähendamise
aktiga. Narva linn heitis At-
kole ette lepingupunkti rik-
kumist, mis seadis bussilii-
niveo teenindajale kohustu-
se paigaldada bussipeatustes-
se ilmastikukindlad infotahv-
lid kehtivate sõiduplaanidega
ning tagada nendekorrasolek
ja teabe kättesaadavus. Linn
rakendas Atkole lepingu rik-
kumise eest 1800eurose lep-
petrahvi ning teatas, et selles
kuus makstakse toetust 50 eu-
ro võrra vähem.

AS Atko Bussiliinid on tun-
nistanud, et sellel kuupäeval
puudusid Narva bussipeatus-
tes sõiduplaanid. Kuid seejuu-
res ei tunnistanud Atko enda
süüd toimunus ega pidanud
toetussumma vähendamise
akti õiguspäraseks ka vormi-
ja menetlusvigade tõttu.
Akt ei vasta nõuetele

Kohus leidis, et toetussum-
ma vähendamiseakt ei vasta
haldusaktilekehtivatele nõue-
tele ei eraldi võetuna ega ka

koos Atkole saadetud lepingu
rikkumise teate ja selle juu-
res oleva teenuse kvaliteedi
mittevastavuse aktiga.

Kohtu hinnangul ei ole nen-
des dokumentides põhjenda-
tud, mikskohaldati just 50 eu-
ro suurusi toetussumma vä-
hendamisi. Kuna linnal oli
poolte vahel sõlmitud lepingu
järgi õigus rakendada iga Atko
rikkumise puhul kuni 100eu-
rost toetussumma vähenda-
mist, oleks kohtu arvates tul-
nud põhjendada ka seda, miks
kohaldati teistsugust suurust.

Kuna tegu on menetlusliku
rikkumisega, siis tuleb kohtu
otsuse kohaselt haldusakt tü-
histada. Lisaks leidis kohus,
et linn ei andnud Atkole või-
malust oma seisukohtade ja
vastuväidete esitamiseks.

Narva linn peab kohtuot-
suste järgi Atkole menetlus-
kuludena tasuma kokku 1383
eurot.

Mõlemad otsused on vaid-
lustatavad Tartu ringkonna-
kohtus 2018. aasta 15. jaanua-
rini. (BNS)

Ida-Viru õpilased
kehastusid kohalikeks
ettevõtjateks

Esmaspäeval toimus Jõhvis maakonna esimene et-~

tevõtete mess, kus tooteid ja teenuseid tutvustasid
selleks ettevalmistatud õpilased kümnest koolist.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Esmaspäeva pärastlõunal ava-
nes JEWE kaubanduskeskuse
teisel korrusel ebaharilik vaa-
tepilt: mess muidu nagu mess
ikka, ainult et poolesaja Ida-
Viru ettevõtte boksis toimeta-
sid õpilased, keda oli kokku üle
240.
Teravad pliiatsid

Kohtla-Järve Järve güm-
naasiumi 7. klassi õpilane Rei-
mo Nurm oli selga tõmmanud
korstnapühkija mundri, et osa-
ühingu Korsten Puhtaks bok-
sile tähelepanu tõmmata ja
kliente juurde meelitada. Na-
gu messile kohane, lubati ka
auhindu. Külastajad, kes täit-
sid küsimustiku, osalesid loo-
sis, mille peavõit oli korstna-
pühkimise teenus.

"See ettevõte ja amet tundu-
sid mulle huvitavad," põhjen-
das Nurm oma valikut. "Sain
ettevõttes veeta ühe päeva ja
näha korstnapühkija tööva-
hendeid."

Tööd ennast siiski proovida
ei õnnestunud − selleks on va-
ja pikemat ettevalmistust kui
üks päev.

Møller Auto Viru boksis as-
keldasid Jõhvi põhikooli õpi-
lased. Kas eesmärk on ma-
ha müüa mõni auto? "Loomu-
likult," muheles mentor, au-
toesinduse juhataja Ilmar
Aun. "Õhtul on meil tulemus-
koosolek ja kõik, kes alla nor-
mi müüvad, annavad aru," er-
gutas ta noori aktiivsele müü-
gitööle.

Auna kinnitusel osutusid
õpilased teravateks pliiatsi-
teks ja said kiiresti aru, kui-
das äri tehakse.

Autoesindus oli üks palju-
dest, kes vastas sügise algul

üleskutsele teha kohalike koo-
lidega rohkem koostööd, aida-
tes muuta õppetööd mitmeke-
sisemaks. Enne messi viibisid
õpilaste meeskonnad töövarjuna
ettevõtetes, keda nad valmistu-
sid "üle võtma". Samuti ammuta-
ti teadmisi organisatsiooni esin-
damisest ja reklaamvideote te-
gemisest. Esimene messikoge-
mus saadi turvaliselt oma kooli
seinte vahel.

Jõhvi põhikooli 8. klassi õpila-
ne Sirely Veri arvas, et kogu et-
tevõtmine on olnud väga õpetlik.
"Mind huvitab ärimaailm ja olen
sellest nii palju teada saanud."
Kooliseinte vahelt välja

Projektijuht Kerda Eiert
lootis, et mess annab noortele
reaalse elu kogemuse: nad tule-
vad oma koolikeskkonnast väl-
ja ja suhtlevad reaalsete klien-
tidega.

Ettevõtete mess toimus koo-
litusfirmaAlguskeskus projekti
"Üks päev ettevõtjana" raames,
mis algas oktoobris ja hõlmas
kümmet Ida-Viru kooli.

"Tahame toetada kohalike et-
tevõtete ja koolide koostööd, mis
on praegu väga nõrk. Lisaks soo-
vime aidata kujundada ettevõt-
likke inimesi, kelle järele on töö-
turul väga suur vajadus," ütles
Alguskeskuse tegevjuht Diana
Luptova.

Mess pani ühtlasi punkti ette-
võtlikekoolide avatud uste päe-
vadele. "Ettevõtliku kooli" kon-
sultant ja koolitaja Hälis Roos-
te leidis, et projekt on hea näi-
de ettevõtlikust õppimisest. "See
on õppimine praktilise tegevu-
se kaudu, tehes päriselt vajalik-
ke asju."

Projekti "Üks päev ettevõtja-
na" toetas Euroopa sotsiaalfond;
ettevõtlike koolide avatud uste
päevi Euroopa regionaalaren-
gu fond.

Reimo Nurm tõmbas selga korstnapühkija mundri, et tõmmata
tähelepanu enda esindatud ettevõttele. MATTI KÄMÄRÄ
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ABSURD: Võimud tahavad Narva linnuses tegutseva Eesti edukama restorani sulgeda

Narva tsentristid tõmbasid muuseumi
rahakoti raudu veelgi rohkem koomale

Narva linnavolikogu jätkab Narva muuseumi finant-~

silist kägistamist ja šantažeerimist: eile 2018. aas-
ta linnaeelarvet arutades jätsid linnas võimul olevad
tsentristid muuseumile alles vaid neljandiku neile et-
te nähtud aastasest toetusest. Säärast mõjutamis-
skeemi katsetasid nad esimest korda aasta tagasi.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Möödunud aasta detsembris
vähendas Narva linnavolikogu
2017. aasta eelarvet kinnitades
sihtasutuseleNarva Muuseum
makstavat toetust 429 135 eu-
rolt 229 135 eurole, st ligi kaks
korda. Aasta hiljem, täpsemalt

eile, kärbiti sedasama 429 135
eurot veelgi − seekord lausa
321 750 euro võrra.

Nagu ka möödunud aastal,
suunas linnavolikogu muuseu-
mile toetusena välja maksma-
ta jäänud raha ümber nn eel-
arve reservfondi. 2017. aastal
jättis linn muuseumile maks-
mata 70 000 eurot ning selle

puudujäägi kompenseerimist
saadikud seekord enam isegi
ei aruta.

Linna toetusena tuleva ra-
haga maksab Narva muu-
seum aastast aastasse palkasid
ja nendega kaasnevaid mak-
se ning selle raha laekumata
jäämine tekitab asutuses vä-
ga pingelise olukorra.
Tsentristide karm loomus

Narva tsentristide keeru-
lised suhted muuseumiga pa-
kuvad kõneainet juba rohkem
kui aasta.

Sihtasutuse Narva Muu-
seum lõid 2012. aastal kahasse
Narva linn ja riik kultuurimi-
nisteeriumi näol. 2016. aastal
aga hakkasid linnas võimul ol-
nud poliitikud (tõsi, ka paljud
linlased) aktiivselt väljenda-
ma oma rahulolematust muu-
seumiga, muu hulgas linnuses
avatud ja väidetavalt suuri ku-
lutusi nõudva muuseumires-
toraniga Rondeel. Selle näitel
tõestavad Narva poliitikud ju-
ba rohkem kui aasta aega, et
muuseumi administratsioon
kulutab neile eraldatavat raha
hooletult, panustades seda äri-
tegevusse, mitte teadustöösse
ja näituste korraldamisse.

Sel nädalal lõppes esimene,
kuid seni edutu konkurss Nar-
va muuseumi direktori ame-
tikoha täitmiseks ning And-
res Toode asemel sai muuseu-
mi ajutiseks juhiks Toode en-
dine alluv Ivo Posti. Ometi ei
muutnud see lootustandev uu-
dis leebemaks tsentriste, kes
eile taas muuseumi toetust kõ-
vasti kärpisid.

Narva linnavolikogu tsent-
ristliku fraktsiooni esimees
Aleksei Voronov täpsustas, et
alles jäänud neljandik hüviti-
sest on mõeldud muuseumile
esimeseks kvartaliks − pärast
on näha, mis edasi saab.

Samuti tuletas Voronov
meelde, et sihtasutuselt ooda-
takse endiselt igakuiseid aru-
andeid rahakasutuse kohta.
Jaanuarist läheb
kitsaks kätte

Narva muuseumi uus, esial-
gu ajutine juht Ivo Posti mär-
kis eile antud kommentaaris,
et on ametis olnud alles kolm
päeva ja pole kõigega veel pä-
ris hästikursis. "Kuid mis puu-

dutab raha, siis meil on prae-
gu väga raske olukord − sellest
aastast on meil veel 70 000 eu-
rot puudu," tõdes ta.

Muuseumi eelmine juht üt-
les juba aasta aega tagasi, et
saamata jäänudraha tõttu võib
tekkida vajadus hakata tööta-
jaid koondama ja muuseum
talvehooajaks ajutiselt sulge-
da. Toona suudeti seda siiski
vältida. Kas nüüd on säärane
stsenaarium taas päevakor-
ras?

"Seda ma öelda ei oska, tu-
leb arvestusi teha," sõnas Pos-
ti. "Meile anti raha esimese
kvartali tarbeks, kuid me ei
saa ju seda iga kuu ühtemoodi,
jaanuaris-veebruaris aga on
muuseumis n-ö madalhooaeg
[madal külastatavus − I.S.].
Niipalju kui ma praegu tean,
siis saadavast rahast meile ei
piisa − ning siis peame hak-
kama mingeid otsuseid vastu
võtma."

Posti sõnul on muuseumis
üle 60 töötaja ning palgavõlg-
nevusi praegu ei ole. Maksu-
võlgasid ei ole esialgu samu-
ti, kuid need võivad Narvalt
2017. aastal saamata jäänud
raha tõttu jaanuaris tekkida.

"10. jaanuariks tuleb meil leida
70 000 eurot maksudeks," ütles
ta murelikult.

Posti lisas, et nende esimes-
te päevadega, mil ta muuseu-
mi eesotsas on olnud, on tal
juba toimunudkohtumised nii
kultuuri- kui ka rahandusmi-
nisteeriumis ning samuti on ta
vestelnud Narva linnajuhtide-
ga. "Enim, mida ma praegu te-
ha saan, on suhelda ja selgita-
da," sõnas ta.

Tsentristid nõuavad
restorani sulgemist

Põhjarannik kirjutas hilju-
ti, et Narva linnuses tegutsev
muuseumirestoran Rondeel
pääses restoranigiidi "The Whi-
te GuideBaltic − Estonia" koha-
selt kõigest aasta pärast ava-
mist ainsana Narva söögikohta-
dest Eesti 160 parema hulka.

Ivo Posti ütles eile, et rää-
kis linnajuhtidega ka restora-
nist ning et restorani sulgemi-
se või allesjätmise küsimus on
endiselt lahtine.

Narva linnavolikogu esi-
mees Aleksandr Jefimov aga
ütles otse, et linn soovib muu-
seumirestorani sulgemist.

"Kui miski hakkab muutu-

ma ja me näeme, et raha ka-
sutatakse efektiivselt muuseu-
mi arendamiseks, mitte kõr-
valiseks ja kahjumit toovaks
äritegevuseks, siis anname
me võib-olla ka rohkem raha.
Me oleme muuseumi ja selle
arendamise poolt, kuid säära-
se rahakasutuse vastu," sõnas
Jefimov. "Ja me mitte ei vih-
ja, vaid ütleme konkreetselt,
et restoran selliselkujul tuleb
sulgeda ja ruumid rendile an-
da, et sellest olgu või väikest,
kuid siiski tulu saada."

Narva muuseumi uus direktor Ivo Posti (paremal) kohtus Narva linnapea Tarmo Tammistega, ent
too ei saa midagi parata, kui tsentristide fraktsioon on otsustanud muuseumile makstavat toetustkärpida. ILJA SMIRNOV

ALEKSANDR JEFIMOV
Me mitte ei vihja, vaid ütlemekonkreetselt, etmuuseumirestoran tuleb sulgeda.

Ekovir rikub ühistutega sõlmitud lepingut
Konkurentsiameti ettekirjutu-
se kohaselt peab firma Ekovir
tuleva aasta 1. jaanuarist
muutma Kohtla-Järve prügi-
šahtidega majades prügikon-
teineriteplatvormidelt allavõt-
mise eest võetava lisatasu suu-
rust. Seni aga pole ühistud tea-
tist hinnakirja muutumisekoh-
ta saanud.

Ekoviri ja korteriühistu-
te vahel sõlmitud lepingus on
täitja kohustusi ja õigusi käsit-
levas punktis kirjas, et ettevõ-
te peab tellijat teavitama kor-
raldatud jäätmeveo hinnakirja
muutumisest vähemalt 30 päe-
va ja lisateenuste hinnakirja
muutumisest vähemalt 15päe-
va enne nende muutuste kehti-
ma hakkamist.

Seega pidanuks ühistud saa-

ma Ekovirilt teatise konteine-
rite platvormidelt allalaskmi-
se eest võetava lisatasu muu-
tumise kohta vähemalt kaks
nädalat enne uut aastat. Ent
eilse päeva seisuga nad seda
saanud ei olnud.

Kohtla-Järve korteriühis-
tute juhtide assotsiatsiooni ju-
hatuse liikme Jelena Mutone-
ni sõnul on see lepingu rikku-
mine ning ühistutele pole sel-
ge, millist hinda nad nimeta-
tud teenuse eest 2018. aasta
1. jaanuarist maksma peavad
hakkama.

Tuletame meelde, et 2017.
aasta veebruaris pöördusid
Kohtla-Järve korteriühistud
konkurentsiameti poole, saa-
maks selgust, kuivõrd põhjen-
datud on firma Ekovir kehtes-

tatud lisatasu Kohtla-Järve
prügišahtidega majades kon-
teinerite platvormilt allatõst-
mise eest.

Selle põhjuseks oli palju-
de korteriühistute soovima-
tus maksta prügikonteinerite
platvormilt allatõstmise eest
lisatasu.

Konkurentsiamet tegi fir-
maleEkovir Kohtla-Järve prü-
gišahtidega majades konteine-
rite platvormidelt allavõtmise
eest võetava lisatasu kohta et-
tekirjutuse. Ameti arvates on
prügikonteinerite platvormi-
delt allavõtmise eest võetav li-
satasu 1,99 eurot ülepaisuta-
tud ning 2018. aasta 1. jaanua-
rist ei tohi see ületada 0,50 eu-
rot koos käibemaksuga.

Seepeale andis Ekoviri juht-

kond teada, et ettevõte jär-
gib konkurentsiameti ettekir-
jutust.

Põhjaranniku küsimusele,
miks pole ühistud senimaa-
ni saanud teatist hinnakir-
ja muutumise kohta, vastas
Ekoviri juhatuse liige Stanis-
lav Matišinets, et nende do-
kumentidega tegelevad juris-
tid ning pärast seda, kui nad
on oma otsuse teinud, antak-
se sellest teada.

Jelena Mutoneni sõnul po-
le säärane vastus arusaadav
ning jätab mulje, nagu ve-
nitaks Ekovir konkurentsi-
ameti ettekirjutuse täitmi-
sega meelega, see aga po-
le enam üksnes ühistutega
sõlmitud lepingu rikkumi-
ne. (PR)
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Mõni hetk on valus,
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südames kaunis
mälestus...

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~ ~~~~~~~~~~~~~~~~~~ ~~~~~

~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~

~~~~~~~~~~~~
~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~ ~~~~~~~~~~~~~~

Iga lahkumine on raske,
iga teelesaatmine on kurb …

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~ ~~~~~

~~~~~~~~~~~~
~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~
~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~ ~~

~~~~ ~~~~~~~
~~~~~~~~~~~~
~~~~~~~~~~~



MIKSER

AJA LEHT
WABADUSRISTI KAWALERID
HAIGUSKINDLUSTUSE ALLA
Wabariigi walitsuse koosolekul
17. dets. waadati läbija antak-
se Riigihoidja dekreedina wälja
wabadusristi kawaleride haigus-
kindlustuse seadus.

Hinnates kõrgelt wabadusristi
kawaleride suuri teeneid waba-
dussõjas isamaa wastu, otsus-
tas wabariigi walitsus wastu
wõetud seaduse järgi wõimal-
dada haiguskindlustust Eesti
wabariigi kodakondsusse kuu-
luwatele kõigile wabadusristi
kawaleridele.

Wastu wõetud seaduse järele
wõimaldatakse wabadusristi
kawaleridele riigiteenijatega ühi-
sel alusel esimest abi õnnetus-
juhtumite ja äkiliste haiguste
korral, ambulatoorset abi, rawi
haige kodus ja arsti, hambaarsti
wõi masseerija juures ning rawi
rawiasutises. (Põhja Kodu, 20.
detsember 1937)

PÜHTITSA JUMALAEMA
IKOONI EI VIIDA TALLINNA
Moskva ja kogu Venemaa õige-
usu kiriku patriarh Kirill keelas
viia eeloleval nädalavahetusel
Ida-Virumaalt Kuremäe kloost-
rist Tallinna imettegeva Jumala-
ema uinumise ikooni, kuna
temperatuuri kõikumine võib
sellele halvasti mõjuda.

Moskva patriarhaadi Eesti õi-
geusu kirik viib ikooni Tallinna
inimestele vaatamiseks järgmi-
sel aastal, tõenäoliselt suvel,
ütles Moskva patriarhaadi Eesti
õigeusu kiriku sinodi liige Sergei
Männik. Moskva patriarhaadi
Eesti õigeusu kirik kavatses viia
eeloleval nädalavahetusel Ida-
Virumaalt Kuremäe kloostrist
Tallinna imettegeva Jumalaema
ikooni, et seda kolme päeva
jooksul Toompeal Aleksandr
Nevski katedraalis inimestele
näidata. Ikooni saabumise pu-
hul oli kavas korraldada pidulik
jumalateenistus. (Põhjarannik,
21. detsember 2012)

Sisukas detsember
põlevkivimuuseumi valges saalis

Kohtla-Järve põlev-~

kivimuuseumi valges
saalis avati jõulunäi-
tus, kus saab kahe nä-
dala jooksul tutvuda ko-
halike meistrite val-
mistatud käsitööese-
metega ja enim meel-
dima hakanud töid ka
kaasa osta. Huvilis-
tel on ühtlasi võimalik
mitmesugustes meist-
riklassides osaleda.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Põlevkivimuuseumi direkto-
ri Ainar Varinurme sõnul ei
tule linlastel aasta lõpus iga-
vust tunda − eriti sisutihe on
detsembri teinepool.

Reedel valges saalis ava-
tud jõulunäitus tutvustab lin-
naelanike mitmekesiseid hu-
vialasid: näitusesaalis on väl-
jas ehteid, salle ja muid ak-
sessuaare, vilditud esemeid,
erisugustes tehnikates valmi-
nud maale, interjööri kaunis-
tamiseks mõeldud asju ja ol-
meesemeidning palju muud.
Eksponaate saab osta

Galerist Helgi Koplio-
ru sõnul on saanud tradit-
siooniks korraldada jõulu-
de ja uue aasta eel näitusi,
kus saab mitmesuguseid uni-
kaalseid esemeid imetleda ja
neid soovi korral ka endale
või oma lähedastele kingiks
soetada − paljud eksponaa-
did on müügiks.

"Sellised näitused on küll
traditsioonilised, kuid ei toi-
mu igal aastal − ainult siis,
kui galerii parajasti vaba on,"
selgitas Kopliorg. "Näituste

graafik koostatakse juba va-
rakult, kuid tuleb ette, et kee-
gi loobub või avatakse mõni
plaaniväline näitus − näiteks
möödunud aastal eksponeeri-
sime Novgorodist pärit uni-
kaalseid töid. Ehkki tänavu oli
meil aega ettevalmistuseks
vähe, vastasid meie üleskut-
sele kõik, kel leidus aega ja
soovi oma loomingut tutvus-
tada. Näitus ei tulnud suur −
umbeskümme autorit −, kuid
see-eest mitmekesine."
Rohkelt vaba aja
veetmise võimalusi

Mõne päevaga on seda näi-
tust külastanud paljud linla-
sed, seda enam, et samal ajal
toimuvad valges saalis ka
mitmed teised üritused:kont-
serdid, kohtumised huvitava-
te inimestega, loengud.

Neljapäeval, 21. detsemb-
ril kell 16 tehakse valges saa-
lis kokkuvõtteid iga-aasta-
sest rahuplakatite konkur-
sist. Konkurssi korraldab
ülemaailmne Lions-liikumi-
ne, selle piirkondlikku etap-
pi aga viib läbi Kohtla-Järve

Lions-klubi. "Tänavu saade-
ti konkursile ligi kaksküm-
mend tööd kolmest koolist,"
rääkis Helgi Kopliorg. "Kõik
nad leidsid endale näitusel
koha, võitja aga kuulutame
välja avamisel."

Reedel, 22. detsembril
saavad huvilised osaleda
mitmesugustes meistriklas-
sides. Keskpäeval avatakse
kunstiateljee, kus kunstnik
Jevgeni Kolpakov tutvustab
originaalset kujutava kuns-
ti tehnikat.Kell 13algab ori-
gami meistriklass ja kell 14
villapiltide meisterdamise
töötuba. Samasugune prog-
ramm on kavas ka neljapäe-
val, 28. detsembril.

Laupäeval, 23. detsembril
kell 11 peab vene muuseumi
virtuaalse filiaali juht Olga
Žarkova tuntud Eesti kunst-
nikule, hiljuti siitilmast lah-
kunud Aleksandr Igonini-
le pühendatud loengu. Sa-
mal päeval tutvustatakse ka
hiljuti põlevkivimuuseumis
toimunud meistriklassi käi-
gus põlevkiviõliga maalitud
töid.

Galerist Helgi Kopliorg jõulunäituse avamisel näitusest osavõtjaidtänamas. PEETER LILLEVÄLI

Kuidas valida
kunstkuuske?
Kuigi jõuludega käib kaasas
kuuselõhn, saavad need, kes
mingil põhjusel päris kuuske
tuppa ei too, jõulumeeleolu
luua kunstkuuse abil. Erine-
valt eluspuu valimisest tuleb
kunstkuuse puhul tähele pan-
na veidi teisi asjaolusid.

Kui eluspuud tuppa tuues
avastate, et puulatv on liiga
kõrge, siis aitab vaid otsa ma-
hasaagimisest. Kunstkuuse
puhul tuleb arvestada sellega,
et kuusk on täpselt nii kõrge,
nagu pakendil märgitud. "Kui
ladvakaunistust kasutada, siis
peaks kuusk olema kindlasti
50-70 sentimeetrit lühem, sest
eluspuu puhul saab latva pai-
nutada, aga kunstpuu puhul se-
da teha ei saa," märkis Hortese
turundusjuht ManuelaKelt.

Peale kõrguse tuleb vaada-
ta ka laiust. "Alumine võradia-
meeter annab aimu, kui suur
puu on," sõnas Kelt ja tõi näi-
teks, et kui pakendil on mär-
gitud pikkuseks 150 senti-
meetrit ja laiuseks 130 senti-
meetrit, siis tuleks enne mõel-
da, kas kodus nii palju ruumi
on. "See puu on peaaegu sama
lai kui kõrge ja võtab elami-
ses ruumi."

Kui tuleb välja, et kodu suu-
rust on üle hinnatud, siis saab
14 päeva jooksul toote ümber
vahetada. Tihti tundub kuusk
poes väiksem kui hiljem ko-
dus, sest poodides on rohkem
ruumi. "Kui kodus on aatrium,
siis suure diameetriga kuusk
on ilus, aga kui kodu on klassi-
kaline, kus on mööbel ja peab
elama oma igapäevaelu, siis
kuusk ei tohi ebamugavust
põhjustada."

Peale mõõtude soovitabKelt
vaadata ka kuuseelementide
arvu. See tähendab, kui mit-
mest tükistkuusk koosneb. Ta-
valiselt on kaasas ka soovitus,

kuidas kunstkuuseoksi painuta-
da. "Oksi tasub painutada julgelt,
et lopsakust anda," sõnas ta. Oksi
saab painutada kolmel viisil: kas
tüve suhtes allapoole, 90 kraa-
di risti tüvega või tüve suhtes
ülespoole. "Painutamisega saab
kuuse igal aastal põnevaks te-
ha. Kunstpuule saab anda täies-
ti erisuguse iseloomu tänu selle-
le, et elemente saab mitut moo-
di painutada."

Erinevalt eluskuusest ei pea
kunstkuuse puhul põrandalt ok-
kaid pühkima. "See on hooldus-
vaba," sõnas Kelt. Kokkupakki-
misel tulekskõik oksad taas sir-
geks painutada. "Nii säilib okka-
materjal paremini."

Kui plaanite kunstkuuse ai-
nult jõulude ajaks välja tuua, ei
pea muretsema ka tolmupärast.
Kes aga soovib vana kuuse en-
ne ülesseadmist puhtaks teha,
võib niiske lapiga oksi puhasta-
da või selle mõneks ajaks õue
viia. (Postimees.ee)

Lumeefektiga kunstkuuse puhul
ei pea muretsema ei sulava
kunstlume ega langevate okastepärast. PM ONLINE

Seitse õpetussõna
küünalde põletamiseks
Advendiaja saabudes juhib
tarbijakaitseamet tähelepanu,
et kõik küünlad ei sobikõikjal
põletamiseks ning käsitöö-
küünlad vajavad erilist tähele-
panu ja ettevaatust neile lisa-
tud süttimisohtlike kaunistus-
te tõttu.

Küünalt ostes lähtu kõi-
gepealt sellest, kus on plaan
küünalt põletada − kas toas või
õues −, sest väljas põletami-
seks mõeldud küünalt ei tohi
kasutada siseruumides: välis-
tingimustesse mõeldud küün-
la põlemine on toa tingimustes
liialt intensiivne ja seega oht-
lik. Poes müüdavatel küünal-
del on ohutusjuhised, mis on
esitatud küünla pakendil kas
piktogrammide või sõnaliste
selgitustena, et oskaksid küün-
laga ohutultringi käia.. Tutvu
kauba märgistusega ning tee
endale õige valik. Müüja ko-
hustus on märgistusel olevat
sulle selgitada.

Tavakauplustest saadavate
küünalde kõrval on populaar-
seks saanud valmistada ka kä-
sitööküünlaid. Selliste küünal-
de puhul tuleb olla eriti ette-
vaatlik ja tähelepanelik. Tih-
ti lisatakse käsitööküünaldele
valmistamisekäigus kaunistu-
seks taimi või muid materja-
le, et muuta küünal ilusamaks,
ent kui leek jõuab kaunistuste-
ni, võivad need materjalid süt-
tida. Kaunistusmaterjale kasu-
tatakse nii küünla sees − näi-

teks geelküünla puhul − kui ka
küünla välispinnal, kuhu lisatak-
se paelu, tekstiili, kunstmaterja-
list kaunistusi jms.

Nii nagu ei tohi tavalist küü-
nalt asetada tuleohtlikule pin-
nale, tuleb ka käsitööküünla pu-
hul tähelepanu pöörata mater-
jalile, mille sisseküünal on pan-
dud. Kas see on ikka kuumakin-
del? Kui tekib kahtlusi, kas os-
tetud võikingiks saadudküünla
põletamine on ohutu, siis tasub
parem jätta küünal põletamata
ning kasutada seda lihtsalt deko-
ratsioonina riiulil, ütleb tarbija-
kaitseamet. (Postimees.ee)

SEITSE ÕPETUSSÕNA PÜHADEKS
1. Ära jäta põlevat küünalt järele-

valveta.
2. Kanna hoolt, et lapsed ja loo-

mad küünlani ei ulatuks.
3. Hoia küünal süttivatest eseme-

test eemal.
4. Kui süütad mitu küünalt korraga,

jäta nende vahele ruumi (vajalik va-
hekaugus peaks olema märgitud
küünlal).

5. Paiguta küünal kindlalt küünla-
jalga või alusele, et vältida selle üm-
berkukkumist.

6. Jälgi, et küünla läheduses ei
oleks kergesti süttivaid materjale
(riie, taimed, paelad jne).

7. Enne küünla põlema panemist
lõika vajaduse korral taht lühemaks,
et küünal liialt suure leegiga ei põ-
leks ja tahma ei tekitaks.
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Andecus
KOOLITUSKESKUS

Täiskasvanute tööalased täienduskoolitused
Rakveres ja Tallinnas

• Keelekursused • Personalitöö
• llukoolitused • Müügiesindaja
• Raamatupidamine • Ettevõtluse kiirkursus

Rahulikku jõuluaega ja
kaunist uue aasta saabumist!

Miksi endale ise haridus! www.andecus.ee

Hea kingimõte!
Soodushind

ostes Konjaranmku toimetuses

G Vi Kilal
Tavahind 24,00

Kõige põhjalikum raamat Ida-Virumaast!
Ligi sada maakonnaga seotud tuntud inimest 556 leheküljel.

Raamatu ostmiseks:
asutuge sisse Põhjaranniku toimetusse Jõhvis (Rakvere 8)

või saatke e-kiri info@pohjarannik.ee

Lugupeetud klient!
OÜ Järve Biopuhastus teatab, et
joogiveetorustiku avarii tõttu ja
avarii tagajärgede likvideerimise tõttu on BlOPUH^®

27. detsembril kella 9-16
vesi välja lülitatud Jõhvi linnas

järgmistesmajades:
Soo tn 44,46,48A, 50, 51,52, 53,

54,55,56,57,61, 63, 65, 67;
Soo põik II4,6,8;

Eha tn 3,5,5A, 6, 7,8,10,12;
Narva mnt 99,101,105,105A, 105B, 107,

107A, 107B, 107C, 115,119B, 123,
125A, 137,141,141A, 143,143A.

Palume vabandust võimalike tekkivateebameeldivuste pärast.
Ühlsveevärki Ja -kanalisatsioonipuudutavate kliendlavalduste
korral on igal kliendil võimalus pöörduda kõnekeskuse poole tel

334 4004 või võtta ühendust avaldus@idavesi.ee.

õ oxxviõ
REHVI KE/K \\S JW

kõigile Eesti elanikele
kauneid jõulupuki ja head aut aastat!

■ Kui ostate meilt rehvid, I
AWgF on rehvivahetust

r
«

zz

[Remonditööd

Sildadel
reguleerimine!

-15%

-10%

-10%
Elektritööd -10%

Soodustused kehtivad 28. veebruarini.

Punane, 54, Tallinn, 6327 522,5010088
Tallinna mnt.,64A, Narva, 35 735 00,53401520
Kreenholmi, 8B, Narva, 35 605 25,5565 7087

A
Lugupeetud klient!

OÜ Järve Biopuhastus teatab,
et Jooglveetorustlkuga seotud

tööde tõttu on
28. detsembril kella 9-17
vesi välja lülitatud Kohtla-

Järve linnaAhtme
linnaosas järgmistes

maj’ades:
Kasteheina 1,3;

Ridaküla 8,10,12,14,16;
Salu 2.

Palume vabandust võimalike
tekkivate ebameeldivuste pärast.
Ühisveevärki ja -kanalisatsioonipuudutavate

kliendiavaldustekorral on
igal kliendilvõimalus pöörduda kõnekeskuse

poole tel334 4004 või
võtta ühendustavaldus@idavesi.ee.

TANAME TEID USALDUSE EEST!
Jätame mõneks minutiks oma töö kõrvale, et
õnnitleda kogu Kereeksperdi kollektiivi poolt kõiki
oma kalleid kliente japartnereid. Töö teiega pakub
meile siirast rahuldust ning oleme uhked, et
pöördute oma muredega just meie poole. Kallid
kliendid, partnerid ja kõik meie regiooni elanikud:
täname teid usalduse eest!
Peagi on käes uus aasta - enam ei ole kaua
oodata jäänud. Jätame kõrvale kõik oma tööd ja
argimured ning täname kõikide kordaminekute,
probleemidele leitud tulemuslike lahenduste ja
tulevaste edusammude eest. Just praegu on õige
aeg kiita iseennast ja oma lähedasi südikuse ja
leidlikkuse, visa töö ja produktiivsete ideede eest.
Kereeksperdi kollektiiv soovib teile tasaseid teid ja
kuulekat masinat, lojaalseid politseiametnikke
ning muretut teed. Ja kui midagi ka valesti läheb,
siis oleme me alati valmis teid aitama, olles teie
lähedal 24/7. Meie jääme teie usaldusväärseteks
partneriteks igas olukorras!
Soovimeteile head kütust, korralikku teenindust ja
siledaid teid. Jäägu kõik liiklusummikud kusagile
mujale, ainult mitte teie teele!
Kereekspert soovib teile vabu teid jakorras autot,
mis teid raskel hetkel alt ei vea. Õnne ja õitsengut
ning uusi produktiivseid tutvusi ja edu töös! Ning
kuna edu saab alguse perest, siis soovime ka teie
perele armastust, üksteisemõistmist ja üksmeelt.

Hindame teiega tehtavat koostööd väga ning
lubame, et meie tööde kvaliteet jääb endiseks. Me
jääme alati teie truudeks sõpradeks ja partneriteks
ning vajaduse korral oleme teile alati abiks ja
toeks. Kereekspert pakub laias valikus
kereremonditöid ning tagab teile ka 2018. aastal
kvaliteedi ja uued tehnoloogiad.

Helgeid pühi, korralikke teid ja
kvaliteetset kütust teile!

Edu probleemide lahendamisel ning
palju-palju õnne!

Vabadust ja üksteisemõistmist!
Head uut aastat, kallid sõbrad!

Möödugu kõik hädad ja mured teist ning teie
perest uuel aastal kauge kaarega!

2018. aasta on aeg teha õige partnerivalik.
Tehke teiegi õige valik!

Armastuse ja lugupidamisega
Kereeksperdi kollektiiv

Tartu mnt. 30A
Jõhvi 41538
Ida-Virumaa, Estonia
TEL+(372) 339 5899
TEL+(372) 5919 2332

ÕIGE PARTNERI VALIk
info@kereekspert.ee

RMK on Eesti riigile kuuluva metsa ja teiste mitmekesiste
looduskoosluste hoidja, kaitsja ja majandaja. RMK teenib riigile
metsa majandades tulu, kasvatab metsauuendusmaterjali ning
korraldab metsa- ja looduskaitsetöid. Lisaks loob RMK
looduses liikumise võimalusi oma puhke-ja kaitsealadel ning
kujundab loodusteadlikkust. RMKs töötab üle 600 inimese.

RMK otsib oma meeskonda

SAGADIMETSAKESKUSE
MÜÜGIJUHTI,
kelle töö põhieesmärk on Sagadi metsakeskuse
teenuste ja toodete turundamine.

Peamised tööülesanded:
• uute kliendisuhete loomine;
• klientidega suhtlemine, nende vajaduste ning

ostupotentsiaali väljaselgitamine;
• teenuste arendamine ja nendega seotud tooterühmade

väljatöötamine või selles protsessis osalemine;
• teenuste/toodete müügiga seonduvate tegevuste korraldamine;
• oma töövaldkonnas osaeelarve koostamine;
• tööga seotud lepingute sõlmimine;
• aruandlus tööst lähtuvalt.

Parimal kandidaadil on:
• turismi- või turundusalane kõrgharidus või

ta on seda omandamas;
• töö- ja juhtimiskogemus turismivaldkonnas;
• strateegilise planeerimise oskus;
• kohusetundlik ja iseseisev, aga koostööle orienteeritud tööstiil;
• inglise keele oskus (vajalik), kasuks tuleb vene või

soome keele oskus;
• autojuhiluba ja auto kasutamise võimalus.

RMK pakub:
• vaheldusrikast ja huvitavat tööd kaunis mõisakeskkonnas;
• toredat ja abivalmis meeskonda;
• mõistlikku motivatsioonipaketti.

Kandideerimiseks palume saata avalduse, elulookirjelduse ning
oma nägemuse edaspidisest tööst ja arengust
(nägemus maksimaalselt üks A4 lehekülg)
hiljemalt 22. jaanuariks 2018 e-posti aadressile helen.luks@rmk.ee
märgusõnaga "Sagadi müügijuht".

Lisainfo: Helen Luks, tel 502 4492, www.rmk.ee.

L RM<
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